

Problem of fatherlessness

Problem Vaterlosigkeit

Fatherlessness could be caused by death, divorce or a non present father (Manager kids)

Vaterlosigkeit entsteht u. a. durch Tod, Scheidung bzw. Nicht-Präsenz des Vaters
(Manager-Kinder)

Statistics 1

Zahlen, Daten, Fakten 1

- According to the [U.S. Census Bureau](#), 24 million children in America -- one out of three -- live in biological father-absent homes.
 - Gemäß des US Büros für Meinungsumfragen leben 24 Millionen Kinder in Amerika - eines von dreien – in einem Haushalt ohne biologischen Vater.
- A study of nearly 5,000 children born to parents in 20 large US cities found that unmarried childbearing helped sustain high poverty rates due to multiple partner fertility and relationship instability.

Source: McLanahan, S. (2009). Fragile families and the reproduction of poverty. Annals of the American Academy of Political and Social Science, 621, 111-131.

- Eine Studie in 20 Großstädten der USA, die auf Basis von fast 5.000 Geburten durchgeführt wurde, kam zu dem Ergebnis, dass Empfängnis bei Unverheirateten und hohe Armutsraten sich gegenseitig bedingen, weil Kinder von mehreren Partnern in instabilen Beziehungen hinein gezeugt wurden.

Quelle: McLanahan, S. (2009). Fragile families and the reproduction of poverty. Annals of the American Academy of Political and Social Science, 621, 111-131.

Statistics 2

Zahlen, Daten, Fakten 2

- Children in father-absent homes are almost four times more likely to be poor. In 2011, 12 percent of children in married-couple families were living in poverty, compared to 44 percent of children in mother-only families.

Source: U.S. Census Bureau, Children's Living Arrangements and Characteristics: March 2011, Table C8. Washington D.C.: 2011. In 2008, American poverty rates were 13.2% for the whole population and 19% for children, compared to 28.7% for female-headed households.

Source: Edin, K. & Kissane R. J. (2010). Poverty and the American family: a decade in review. Journal of Marriage and Family, 72, 460-479.

- Kinder aus vaterlosen Familien haben eine beinahe viermal höhere Chance arm zu sein. 2011 lebten 12% der Kinder verheirateter Partner in Armut verglichen mit 44% von Kindern alleinerziehender Mütter.

Quelle: U.S. Census Bureau, Children's Living Arrangements and Characteristics: March 2011, Table C8. Washington D.C.: 2011. In 2008 betraf Armut in Amerika 13,2% der Gesamtbevölkerung und 19% bei Kindern verglichen mit 28,7% von Haushalten alleinerziehender Mütter.

Statistics 3

Zahlen, Daten, Fakten 3

- Data from three waves of the Fragile Families Study (N= 2,111) was used to examine the prevalence and effects of mothers' relationship changes between birth and age 3 on their children's well being. Children born to single mothers show higher levels of aggressive behavior than children born to married mothers. Living in a single-mother household is equivalent to experiencing 5.25 partnership transitions.

Source: Osborne, C., & McLanahan, S. (2007). Partnership instability and child well-being. Journal of Marriage and Family, 69, 1065-1083

- Daten dreier Umfrageswellen bei fragilen Familien (Stichprobe 2.111) wurden genutzt, um Häufigkeiten und Effekte von wechselnden Beziehungen der Mütter in Bezug auf das Wohlergehen der Kinder zu untersuchen. Die Beziehungswechsel der Mütter fanden zwischen Geburt und dem dritten Lebensjahr des Kindes statt. Kinder alleinerziehender Mütter zeigten aggressiveres Verhalten. In einem Haushalt alleinerziehender Mütter zu leben bedeutet den Wechsel 5,25 Partnern mitzuerleben. Quelle: *Source: Osborne, C., & McLanahan, S. (2007). Partnership instability and child well-being. Journal of Marriage and Family, 69, 1065-1083*

Statistics 4

Zahlen, Daten, Fakten 4

- A study of 1,977 children age 3 and older living with a residential father or father figure found that children living with married biological parents had significantly fewer externalizing and internalizing behavioral problems than children living with at least one nonbiological parent.

Source: Hofferth, S. L. (2006). Residential father family type and child well-being: investment versus selection. Demography, 43, 53-78.

- Eine Studie auf Basis von 1.977 Kindern im Alter von 3 Jahren und älter, die mit einem Vater oder einer Vaterfigur im Haus lebten hat ermittelt, dass Kinder, die bei biologischen Eltern aufwachsen signifikant weniger nach außen und innen wahrnehmbare Verhaltensprobleme zeigen als Kinder, die mit nur einem biologischen Elternteil aufwachsen.

Quelle: Hofferth, S. L. (2006). Residential father family type and child well-being: investment versus selection. Demography, 43, 53-78.

- A study of 3,400 middle schoolers indicated that not living with both biological parents quadruples the risk of having an affective disorder.

Source: Cuffe, Steven P., Robert E. McKeown, Cheryl L. Addy, and Carol Z. Garrison. "Family Psychosocial Risk Factors in a Longitudinal Epidemiological Study of Adolescents." Journal of American Academic Child Adolescent Psychiatry 44 (February 2005): 121-129

- Eine Studie bei 3.400 Mittelschülern deutet bei Kinder auf ein vierfach höheres Risiko für affektive (Geistes)störungen hin, wenn sie nicht bei beiden biologischen Eltern aufwachsen.

Quelle: Cuffe, Steven P., Robert E. McKeown, Cheryl L. Addy, and Carol Z. Garrison. "Family Psychosocial Risk Factors in a Longitudinal Epidemiological Study of Adolescents." Journal of American Academic Child Adolescent Psychiatry 44 (February 2005): 121-129

Statistics 6

Zahlen, Daten, Fakten 6

- In a study of INTERPOL crime statistics of 39 countries, it was found that single parenthood ratios were strongly correlated with violent crimes. This was not true 18 years ago.
Source: Barber, Nigel. "Single Parenthood As a Predictor of Cross-National Variation in Violent Crime." Cross-Cultural Research 38 (November 2004): 343-358.
 - In einer Studie von INTERPOL, die die Kriminalitätsstatistiken in 39 Ländern untersucht hat, wurde eine starke Korrelation zwischen alleinerziehenden Eltern und Gewaltverbrechen nachgewiesen. Vor 18 Jahren war ein solcher Zusammenhang nicht nachweisbar.
Quelle: Barber, Nigel. "Single Parenthood As a Predictor of Cross-National Variation in Violent Crime." Cross-Cultural Research 38 (November 2004): 343-358.

Statistics 7

Zahlen, Daten, Fakten 7

- Separation or frequent changes increase a woman's risk of early menarche, sexual activity and pregnancy. Women whose parents separated between birth and six years old experienced twice the risk of early menstruation, more than four times the risk of early sexual intercourse, and two and a half times higher risk of early pregnancy when compared to women in intact families. The longer a woman lived with both parents, the lower her risk of early reproductive development. Women who experienced three or more changes in her family environment exhibited similar risks but were five times more likely to have an early pregnancy.

Source: Quinlan, Robert J. "Father absence, parental care, and female reproductive development." Evolution and Human Behavior 24 (November 2003): 376-390.

- Trennung oder häufige Wechsel des Partners der Eltern erhöhen bei Frauen das Risiko für frühzeitige Menstruation, sexuelle Aktivität und Schwangerschaft. Frauen, deren Eltern sich zwischen ihrer Geburt und dem sechsten Lebensjahr getrennt haben, tragen ein zweifach höheres Risiko einer frühzeitigen Menstruation, ein vierfach höheres Risiko eines frühzeitigen Geschlechtsverkehrs und ein zweieinhalbfach höheres Risiko für eine frühzeitige Schwangerschaft, verglichen mit Frauen aus einem intakten Elternhaus. Je länger eine Frau mit beiden Elternteilen zusammen lebt, je geringer ihr Risiko für vorzeitige Schwangerschaft. Frauen, die mehr als drei oder mehr Partnerwechsel in ihrer Familie erlebt haben, zeigen ähnliche Risiken, wobei sie ein fünffach höheres Risiko für eine frühzeitige Schwangerschaft tragen.

Quelle: Quinlan, Robert J. "Father absence, parental care, and female reproductive development." Evolution and Human Behavior 24 (November 2003): 376-390.

Statistics 8

Zahlen, Daten, Fakten 8

- A study using a sample of 1,409 rural southern adolescents (851 females and 558 males) aged 11 to 18 years, investigated the correlation between father absence and self-reported sexual activity. The results revealed that adolescents in father-absent homes were more likely to report being sexually active compared to adolescents living with their fathers. The analysis indicates that father absence can have a detrimental effect on adolescents' lifestyle choices. This study also revealed a statistical significance between father absence and adolescent self-esteem.

Source: Hendricks, C. S., Cesario, S. K., Murdaugh, C., Gibbons, M. E., Servonsky, E. J., Bobadilla, R. V., Hendricks, D. L., Spencer-Morgan, B., & Tavakoli, A. (2005). The influence of father absence on the self-esteem and self-reported sexual activity of rural southern adolescents. ABNF Journal, 16, 124-131.

- Eine Studie bei 1.409 ländlich lebenden Jugendlichen (851 Mädels, 558 Jungs) im Alter von 11 bis 18 Jahren untersuchte den Zusammenhang zwischen Abwesenheit des Vaters und deren selbstoffenbarten sexuellen Aktivitäten. Das Resultat brachte ans Tageslicht, dass Jugendliche in Elternhäusern in denen der Vater abwesend war, mehr sexuelle Aktivität bestätigten, verglichen mit Elternhäusern in denen der Vater anwesend war. Die Analyse weist darauf hin, dass die Abwesenheit des Vaters einen Nachteil für die Wahl des Lebensstils der Jugendlichen bedeuten kann. Die Studie offenbart ebenfalls einen signifikanten Zusammenhang zwischen väterlicher Abwesenheit und Selbstwertgefühl der Jugendlichen.

Quelle: Hendricks, C. S., Cesario, S. K., Murdaugh, C., Gibbons, M. E., Servonsky, E. J., Bobadilla, R. V., Hendricks, D. L., Spencer-Morgan, B., & Tavakoli, A. (2005). The influence of father absence on the self-esteem and self-reported sexual activity of rural southern adolescents. ABNF Journal, 16, 124-131.

Statistics 9

Zahlen, Daten, Fakten 9

- Researchers using a pool from both the U.S. and New Zealand found strong evidence that father absence has an effect on early sexual activity and teenage pregnancy. Teens without fathers were twice as likely to be involved in early sexual activity and seven times more likely to get pregnant as an adolescent.

Source: Ellis, Bruce J., John E. Bates, Kenneth A. Dodge, David M. Ferguson, L. John Horwood, Gregory S. Pettit, and Lianne Woodward. "Does Father Absence Place Daughters at Special Risk for Early Sexual Activity and Teenage Pregnancy." Child Development 74 (May/June 2003): 801-821.

- Analysten die einen Datenpool aus USA und Neu Seeland bearbeiteten, fanden heraus, dass väterliche Abwesenheit einen Effekt auf frühzeitige sexuelle Aktivitäten bei Jugendlichen und auf Teenagerschwangerschaften hat. Teenager, die ohne Vater aufwachsen sind zweimal mehr frühzeitig sexuell aktiv und siebenmal häufiger mit Teenagerschwangerschaften konfrontiert.

Quelle: Ellis, Bruce J., John E. Bates, Kenneth A. Dodge, David M. Ferguson, L. John Horwood, Gregory S. Pettit, and Lianne Woodward. "Does Father Absence Place Daughters at Special Risk for Early Sexual Activity and Teenage Pregnancy." Child Development 74 (May/June 2003): 801-821.

Statistics 10

Zahlen, Daten, Fakten 10

- In a study of 6,500 children from the ADDHEALTH database, father closeness was negatively correlated with the number of a child's friends who smoke, drink, and smoke marijuana. Closeness was also correlated with a child's use of alcohol, cigarettes, and hard drugs and was connected to family structure. Intact families ranked higher on father closeness than single-parent families.

Source: National Fatherhood Initiative. "Family Structure, Father Closeness, & Drug Abuse." Gaithersburg, MD: National Fatherhood Initiative, 2004: 20-22.

- In einer Studie, die mit Hilfe der ADDHEALTH Datenbank durchgeführt wurde, sind 6.500 Fälle von Kindern untersucht worden mit dem Ergebnis, dass die Nähe zum Vater negativ korreliert war mit der Anzahl von Freunden des Kindes, die rauchen, trinken und Marihuana konsumieren. Weiterhin bestand ein Zusammenhang zwischen der Nähe zum Vater und des Kindes Konsum von Alkohol, Zigaretten und harte Drogen waren verbunden mit der Familienstruktur. Intakte Familien nehmen einen höheren Rank bezüglich väterliche Nähe ein als Familien mit einem Elternteil.

Quelle: National Fatherhood Initiative. "Family Structure, Father Closeness, & Drug Abuse." Gaithersburg, MD: National Fatherhood Initiative, 2004: 20-22.

- A study with 441 college students revealed that a poor parental bond with one's father was highly predictive of depression, a well-known predictor of alcohol abuse and related problems for both females and males. These findings suggest evidence for parental influences on pathways to alcohol abuse through depression.

Source: Patock-Peckham, J. A., & Morgan-Lopez, A. A. (2007). College drinking behaviors: Mediation links between parenting styles, parental bonds, depression, and alcohol problems. Psychology of Addictive Behaviors, 21, 297–306

- Eine Studie, die mit 441 Hochschulstudenten durchgeführt wurde offenbart, dass eine schlechte Vaterbeziehung eine sehr gute Vorhersage für Depression ist. Depression wiederum ist eine gute Vorhersagevariable für Alkoholmissbrauch und verwandte Themen. Dies gilt sowohl für weibliche und männliche Betroffene. Die Ergebnisse belegen einen Zusammenhang zwischen elterlich bedingten Einflüssen und Alkoholmissbrauch durch Depression.

Quelle: Patock-Peckham, J. A., & Morgan-Lopez, A. A. (2007). College drinking behaviors: Mediation links between parenting styles, parental bonds, depression, and alcohol problems. *Psychology of Addictive Behaviors, 21, 297–306*

Statistics 12

Zahlen, Daten, Fakten 12

- Even after controlling for community context, there is significantly more drug use among children who do not live with their mother and father. *Source: Hoffmann, John P. "The Community Context of Family Structure and Adolescent Drug Use." Journal of Marriage and Family 64 (May 2002): 314-330.*
 - Selbst bei Umfeld bezogener Suche nach Gründen, ergibt sich ein signifikant höherer Drogenkonsum bei Kindern, die nicht mit Vater und Mutter leben.
Quelle: "The Community Context of Family Structure and Adolescent Drug Use."
Journal of Marriage and Family 64 (May 2002): 314-330.

Statistics 13

Zahlen, Daten, Fakten 13

- In a study using a sample of 2,537 boys and 2,446 girls, researchers investigated the relationship between Body Mass Index (BMI) status at ages 4 to 5 years and mothers' and fathers' parenting involvement and parenting styles. The results showed that only fathers' parenting behaviors and styles were associated with increased risks of child overweight and obesity. Mothers' parenting behaviors and styles were not associated with a higher likelihood of children being in a higher BMI category. In the case of fathers, however, higher father control scores were correlated with lower chances of the child being in a higher BMI category. Moreover, children of fathers with permissive and disengaged parenting styles had higher odds of being in a higher BMI category.
Source: Wake, M., Nicholson, J.M., Hardy, P., & Smith, K. (2007). Preschooler obesity and parenting styles of mothers and fathers: Australian national population study, Pediatrics, 12, 1520-1527.
 - In einer Studie mit 2.537 Jungen und 2.446 Mädels haben Analysten die Beziehung zwischen dem Status des Body Mass Index (BMI) im Alter von 4 bis 5 Jahren der Kinder und der Mitwirkung von Vater und Mutter an der Erziehung sowie deren Erziehungsstile untersucht. Die Ergebnisse zeigen, dass nur das Erziehungsverhalten und der Erziehungsstil des Vaters in Zusammenhang mit den Risiken des Kindes für Übergewicht und Adipositas gebracht werden konnte. Das Erziehungsverhalten und der Erziehungsstil der Mutter konnten nicht mit einer höheren Kategorie des Kindes im BMI in Verbindung gebracht werden. In Bezug auf das Verhalten des Vaters korrelierten dessen Strenge mit niedrigeren Chancen des Kindes für einen hohen BMI Wert. Darüberhinaus fanden sich Kinder von Vätern mit freizügigen und unengagierten Erziehungsstilen zu einem höheren BMI.
Quelle: Wake, M., Nicholson, J.M., Hardy, P., & Smith, K. (2007). Preschooler obesity and parenting styles of mothers and fathers: Australian national population study, Pediatrics, 12, 1520-1527.

- A study revealed that youth who have experienced divorce, separation, or a nonunion birth have significantly higher levels of behavioral problems in school than do youth who have always lived with both biological parents. In contrast to previous GPA findings, youth living in stepfamilies or single-parent families are both more susceptible to school-related behavioral problems than youth who have always lived with both biological parents.
Source: Tillman, K. H. (2007). Family structure pathways and academic disadvantage among adolescents in stepfamilies. Sociological Inquiry, 77, 383-424.
 - Eine Studie hat offenbart, dass Jugendliche, die Scheidung, Trennung oder eine ungeplante Geburt erlebt haben signifikant mehr Verhaltensprobleme in der Schule haben als Jugendliche, die immer zusammen mit beiden biologischen Eltern gelebt haben. Im Gegensatz zu früheren Untersuchungen zu Notendurchschnitten zeigen Jugendliche aus Stieffamilien und aus alleinerziehenden Familien mehr Anfälligkeit für Verhaltensauffälligkeiten in der Schule als Jugendliche, die immer zusammen mit ihren beiden biologischen Eltern gelebt haben.
Quelle: Tillman, K. H. (2007). Family structure pathways and academic disadvantage among adolescents in stepfamilies. Sociological Inquiry, 77, 383-424.

Statistics 15

Zahlen, Daten, Fakten 15

- Students living in father-absent homes are twice as likely to repeat a grade in school; 10 percent of children living with both parents have ever repeated a grade, compared to 20 percent of children in stepfather families and 18 percent in mother-only families.
Source: Nord, Christine Winqvist, and Jerry West. *Fathers' and Mothers' Involvement in Their Children's Schools by Family Type and Resident Status*. (NCES 2001-032). Washington, D.C.: U.S. Department of Education, National Center for Education Statistics, 2001.
 - Schüler, die aus vaterlosen Familien kommen, zeigen eine zweifach höhere Häufigkeit für die Wiederholung einer Schulklasse. 10% der Kinder, die mit beiden Eltern leben wiederholen je eine Schulklasse, verglichen mit 20% der Kinder, die mit einem Stiefvater leben und 18% von Kindern bei denen die Mutter alleinerziehend ist.
Quelle: Nord, Christine Winqvist, and Jerry West. *Fathers' and Mothers' Involvement in Their Children's Schools by Family Type and Resident Status*. (NCES 2001-032). Washington, D.C.: U.S. Department of Education, National Center for Education Statistics, 2001.

Statistics 16

Zahlen, Daten, Fakten 16

- Students in single-parent families or stepfamilies are significantly less likely than students living in intact families to have parents involved in their schools. About half of students living in single-parent families or stepfamilies have parents who are highly involved, while 62 percent of students living with both their parents have parents who are highly involved in their schools.

Source: Nord, Christine Winqvist, and Jerry West. *Fathers' and Mothers' Involvement in Their Children's Schools by Family Type and Resident Status*. (NCES 2001-032).

Washington, D.C.: U.S. Department of Education, National Center for Education Statistics, 2001.

- Schüler aus alleinerziehenden Familien oder Familien mit einem Stiefvater haben Eltern(teile), die sich signifikant weniger für die Schule engagieren, als Eltern von intakten Familien. Ca. die Hälfte der Schüler aus alleinerziehenden oder Stiefvaterfamilien haben Eltern(teile), die sich stark engagieren, verglichen mit 62% der Eltern aus intakten Familien, die sich für die Schule engagieren.

Quelle: Nord, Christine Winqvist, and Jerry West. *Fathers' and Mothers' Involvement in Their Children's Schools by Family Type and Resident Status*. (NCES 2001-032).

Washington, D.C.: U.S. Department of Education, National Center for Education Statistics, 2001.

Statistics 17

Zahlen, Daten, Fakten 17

- Family fragmentation costs U.S. taxpayers at least *\$112 billion each year*, or over \$1 trillion dollars per decade.
- This \$112 billion annual estimate includes the costs of federal, state, and local government programs and foregone tax revenues at all levels of government.
- Quelle: *The Taxpayer Costs of Divorce and Unwed Childbearing, A Report to the Nation Benjamin Scafidi, Principal Investigator, 2008, Seite 17*
 - Die Zerstörung von Familienstrukturen kosten die Steuerzahler in den USA jedes Jahr \$112 Milliarden Dollar oder anders gesagt mehr als \$ 1.000 Milliarden Dollar über einen Zeitraum von 10 Jahren.
 - In den geschätzten \$ 112 Milliarden Dollar sind Gelder des Bundes und lokaler Regierungsbehörden enthalten sowie entgangene Steuereinnahmen in allen Bereichen der Regierung.
Quelle: *The Taxpayer Costs of Divorce and Unwed Childbearing, A Report to the Nation Benjamin Scafidi, Principal Investigator, 2008, Seite 17*
- More information:/ Weitere Informationen:
 - http://www.fathersunite.org/statistics_on_fatherlessnes.html
 - <http://www.heritage.org/research/reports/1997/05/bg1115-the-child-abuse-crisis>
 - <http://www.heritage.org/research/reports/2002/04/marriage-the-safest-place-for-women-and-children>